
سیاسی
باید برای مذاکرات تاریخ مشخص کنیم تا فرسایشی نشود

فوأد ایزدی، عضو هیات علمی دانشگاه تهران و کارشناس مسائل آمریکا در نشستی با موضوع »تحولات آمریکا و تاثیر آن بر انتخابات ایران« گفت: آمریکایی ها به 
دنبال این هستند که در بحث موشکی و مباحث دیگر کشور ما هم ورود کنند و به دنبال این هستند با فرسایشی کردن مذاکرات، دیپلمات های ما را وادار به پذیرش 
خواسته های شان کنند. بحث فرسایشی شدن مذاکرات باید تبیین شود و بگوییم اگر تا تاریخ مشخصی توافق حاصل نشود دیگر ادامه نخواهیم داد. 

پنجشنبه 9 اردیبهشت 1۴۰۰
وطن امروز     شماره 3197

با حکم فرمانده معظم کل قوا  انجام شد
انتصاب فرمانده قرارگاه مشترک 

پدافند هوایی خاتم الانبیا)ص(
حض��رت آیت الله العظمی خامن��ه ای در حکمی امیر 
سرتیپ قادر رحیم زاده را به فرماندهی قرارگاه مشترک 
پدافند هوایی خاتم الانبیا صلی الله علیه وآله منصوب کردند.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری 
متن حکم فرمانده کل قوا به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
امیر سرتیپ قادر رحیم زاده

نظر به تعهد و شایستگی و تجارب ارزنده و پیشنهاد 
فرمانده کل ارتش جمهوری اس��لامی ایران، ش��ما را به 
سمت فرمانده قرارگاه مشترک پدافند هوایی خاتم الانبیا 

صلی الله علیه وآله منصوب می کنم.
رویکرد هم افزایی و تحولی ب��رای دفاع نفوذناپذیر از 
آسمان کشور با استفاده از توانمندی ها و ظرفیت نیروهای 
مسلح و کشور و تقویت شبکه یکپارچه و به روز فرماندهی 

و کنترل پدافند هوایی، مورد انتظار است.
از تلاش ها و خدمات ارزنده  امیر سرلشکر موسوی در 

دوره مسؤولیت تشکر می کنم.
توفیقات شما را از خداوند متعال مسألت دارم.

سیدعلی خامنه ای/ ۸ اردیبهشت 1۴۰۰

  FATFیک نهاد 
کاملا امنیتی است، نه اقتصادی

سیدشمس الدین حسینی، وزیر سابق امور اقتصادی 
و دارایی و نماینده فعلی مجلس ش��ورای اس��لامی، در 
بخش��ی از گفت وگوی خود با خبرگزاری فارس، درباره 
نه��اد FATF گف��ت: نهادهایی مانن��د FATF مراکزی 
هستند که به ظاهر کارکرد »اقتصادی« دارند و به ظاهر 
برای تسهیل مناسبات اقتصادی سالم کار می                                   کنند اما 
در واقع اینها نهادهای کاملا »امنیتی« هس��تند که از 
طریق ابزار اقتصاد، می خواهند سلطه »سیاسی« خود را 
بر دیگر کشورها تحکیم کنند بنابراین اگر ما بخواهیم 
الزامات مدنظر چنین گروه هایی را بپذیریم و مثلا عضو 
کنوانسیون هایی مانند پالرمو و CFT شویم، آنها نیز باید 
 FATF الزامات ما را بپذیرند. در مواجهه با نهادهایی مانند
توجه به چند نکته اهمیت حیاتی دارد؛ از جمله صبغه و 
سابقه و هدف این نهادها که نشان می دهد پرونده سفید 
و خوبی ندارند و دیگر، توجه به این نکته که ما در تعامل 
با این نهادها باید هوش��مندانه و از سر عزت، حکمت و 
مصلحت عمل کنیم نه از س��ر انفعال. کما اینکه درباره 
دیگر معاهدات نیز ما باید منافع مان را در قبال آنها بهینه 
کنیم که وقتی محدودیتی را می پذیریم، باید حتما مزیت 
و امتیازی را هم به دس��ت بیاوریم؛ علاوه  بر این باید از 
ظرفیت حقوقی و سیاست حقوقی مشخصی که سازگار 
با قانون اساس��ی ما اس��ت، بهره بگیریم و بر اساس آن 
حرکت کنیم و توجه داشته باشیم که این نهادها دارای 
ماهیت دوگانه هستند و ماهیت اصلی آنها امنیتی است 
و مخالف��ان و موافقان باید با یک نگاه راهبردی به این 

مسأله نگاه کنند. 

تعلیق تحریم  اقتصاد را به چالش می کشد
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: اگر تعلیق 
تحریم ه��ا را بپذیریم، کل اقتصاد کش��ور با تصمیمات 
کوتاه مدت گره می خ��ورد و دیگر امکان تصمیم گیری 
راهب��ردی و بلندمدت در اقتصاد کش��ور وج��ود ندارد. 
محمدرضا پورابراهیمی در گفت وگو با مهر اظهار داشت: 
آمریکایی ها به دنبال تغییر مفاد برجام - که تعهدات قطعی 
آنها بوده است- هستند. اگر جمهوری اسلامی فقط یک 
بند از تغییرات برجام را بپذیرد، فروپاش��ی توافق برجام 
درباره توافق طرفین مبنی بر لغو تحریم ها آغاز می شود 
و این به ضرر ایران است، زیرا جمهوری اسلامی ایران به 
تمام تعهدات خود در برجام عمل کرده اما طرف آمریکایی 
به تعهدات خود عمل نکرده است. وی با بیان اینکه آمریکا 
از این ابزار برای فشار بیشتر بر جمهوری اسلامی ایران 
استفاده خواهد کرد، گفت: در حال حاضر ایران در دنیا 
اعلام می کند ما به تعهدات برجامی خود عمل کرده ایم 
اما آمریکا به تعهدات خود عمل نکرده است و لغو تعهدات 
خود را طبق قانون در دستور کار قرار می دهد اما در حالت 
تعلیق تحریم ها، ابزار قدرتمند جمهوری اسلامی ایران در 
وادار کردن دشمن از دست ایران خارج می شود و ایران 
در مذاکرات مقابل دشمنان بی سلاح خواهد بود. چنین 

توافقی زیر سوال بردن منافع ملی است.  

تأکید پکن بر لزوم برداشتن نخستین گام 
از سوی آمریکا برای بازگشت به برجام

 »وانگ چون«، نماینده دائم چین در س��ازمان های 
بین المللی مس��تقر در وین پس از برگزاری نشست روز 
سه شنبه کمیسیون مشترک برجام برای احیای این توافق 
بر اهمیت توالی بازگشت ایران و آمریکا به تعهدات شان در 
توافق هسته ای تاکید کرد و گفت: این مساله در درجه اول 
برای »احس��اس عدالت« قرار دارد. وی افزود: این دولت 
سابق آمریکا بود که به طور یکجانبه از برجام خارج شد 
و فشار حداکثری علیه ایران اعمال کرد که منجر به بروز 
بحران کنونی پیرامون برنامه هسته ای ایران شد. از این 
رو آمریکا ابتدا باید تمام تحریم های یکجانبه و غیرقانونی 
علیه ایران و طرف های ثالث را لغو کند. این کلید موفقیت 
مذاکرات وین اس��ت. تمام طرف ها بای��د ابتدا روی این 
موضوع اساسی تمرکز و آن را حل وفصل کنند. به طور 
همزمان، کمیسیون مشترک باید چگونگی راستی آزمایی 
لغو تحریم ها توسط آمریکا را مورد بررسی قرار دهد. وانگ 
چون درباره روند مذاکرات وین به شینهوا گفت: مذاکرات 
کمیسیون مشترک درباره از سرگیری تعهدات آمریکا و 
ایران وارد هفته چهارم شده است. این هفته بسیار مهم 
خواه��د بود. وی گفت: مذاکرات وین به پیش��رفت های 
مهمی دست یافته اما هنوز برخی اختلافات اساسی وجود 
دارد که باید رفع شود. این دیپلمات چینی همچنین بیان 
کرد: پکن امیدوار اس��ت تمام ش��رکت کنندگان در این 
مذاکرات ب��ه روند کنونی رایزنی ها در وین ادامه دهند، 
به مسیر درست و اتفاق نظر به دست آمده پایبند باشند 
و به شکلی خستگی ناپذیر برای رسیدن به هدف اصلی 

مذاکرات تلاش کنند.

اخبار

گروه سیاسی: سریال واکنش ها نسبت به اظهارات نسنجیده وزیر 
امور خارجه در گفت وگویی که اخیرا از وی منتشر شده است به 
پاستور رسید تا حسن روحانی نیز بدون قبول مسؤولیت سخنان 
ظریف و حتی اقرار به وجود فاصله میان این س��خنان و نظرات 

دولت، به یک دفاع حداقلی از وزیر خود اکتفا کند. 
به گ��زارش »وطن امروز«، اظهارات ش��ائبه برانگیز ظریف در 
گفت وگو با سعید لیلاز آنقدر حاشیه ساز بود که به محض پخش در 
یکی از شبکه های معاند و ضدانقلاب واکنش طیف های گسترده ای 
از مردم و فعالان سیاسی را با خود به همراه داشته باشد. در این 
میان اما چهره های دولتی استراتژی سکوت را بر هر چیزی ارجح 
دانستند تا زمانی که رسانه های اصلاح طلب از »ظریف کشی« و 
پایان عمر سیاسی مشهورترین وزیر دولت سخن می گویند، هزینه 
کمتری به دولت تحمیل ش��ود. در همین زمینه روز سه ش��نبه 
سخنگوی دولت به ارائه توضیحاتی در زمینه موقعیت ضبط این 
گفت وگو اکتفا کرد. علی ربیعی در نشست خبری با خبرنگاران 
بدون ارائه توضیحاتی پیرامون محتوای اظهارات وزیر امور خارجه، 
این مهم را به شخص ظریف واگذار کرد و گفت: البته ما منتظر 
خواهیم بود ظریف به ایران بازگردد و توضیحات لازم در زمینه 

سوءبرداشت ها را ارائه خواهد داد. 
اما جا خالی دولت در برابر واکنش های افکار  عمومی به اظهارات 
ظریف به سخنگوی دولت محدود نماند تا حسن روحانی نیز روز 
گذش��ته در جلس��ه هیات دولت اعلام کند که نظرات وزیر امور 
خارجه را نباید نظر دولت و رئیس جمهور دانست؛ مساله ای که 
ش��اید در طول 8 سال گذشته بی سابقه به نظر آید. با این حال 
روحانی سعی کرد با تکرار توضیحات ربیعی و بیان سخنانی پیرامون 
رابطه حسنه میان دولت و سردار شهید حاج قاسم سلیمانی، کمی 

از فشار فضای عمومی به دولت خود بکاهد. 
سخنان ظریف نظر دولت نیست ■

روحانی در این جلسه درباره فایل صوتی منتشر شده از وزیر 
امور خارجه اظهار کرد: امروز در جامعه ما دشمنان هر روز داستانی 
می سرایند و می خواهند وحدت جامعه ما را بهم بزنند. در ماجرای 
پخش شدن این نوار صوتی محرمانه دیدید که توسط کثیف ترین 
برنامه و شبکه ای که سراسرش ضد اسلام و ایران است و پولش 
را عربستان سعودی تأمین می کند این کار صورت گرفت. وی با 
اشاره به اینکه دولت جدید آمریکا متوجه شده که راهی جز تسلیم 
در برابر حقانیت ایران ندارد، ادامه داد: در این وسط باید عده ای 
یک چیزی را علم می کردند. دزدیدن یک س��ند و نوار محرمانه 
مس��اله ای است که باید مورد بررس��ی قرار گیرد که چرا در این 
مقطع صورت گرفته و این موضوع به وزارت اطلاعات برمی گردد 
که بررس��ی می کنند ریش��ه هایش چه بوده است؛ در حالی که 
حتی شاید می شد هفته گذشته هم این نوار پخش شود درست 
در مقطعی که مذاکرات وین در اوج موفقیت است آن را پخش 
می کنند تا در درون کشور تفرقه ایجاد کنند. روحانی به دلایل 
ضبط چنین نوارهایی اشاره کرد و یادآور شد: دولت در سال آخر 

کار خود مثل همه دولت ها دستاوردهای خود را در مجموعه ها 
و کتاب هایی ثبت و ضبط می کند. دولت دوازدهم هم این کار را 
شروع کرده و انجام داده است. وی با بیان اینکه در دنیا هم همین 
گونه است، عنوان کرد: در تمام دنیا هم همین است و استثنایی 
وجود ندارد. ما هم در جلسات خود خیلی راحت حرف می زنیم و 
نظرات مان را می گوییم و جمع بندی می کنیم. به هر حال بنا بوده 
این فایل صوتی محرمانه باشد و بعدا بخشی از آن منتشر شود و 
بخشی از آن مثل همه اسناد به عنوان سند محرمانه برای آینده 
و تاریخ باقی بماند اما اینجا توسط فرد یا جمع و گروهی سرقتی 
انجام گرفته و مسؤول کار آن وزارت اطلاعات است که باید تمام 
توان خود را به کار گیرد و بفهمد چگونه سرقت شده است و به 
هر کسی که قصور و تقصیر هم کرده نباید هیچ رحمی شود و 
باید قاطعانه برخورد شود. رئیس دولت دوازدهم در ادامه بیان کرد: 
بخشی از مطالبی که گفته شده عادی است و برخی از آن مطالب 
هم نظر دولت یا شخص رئیس جمهور نیست. به هر حال هر وزیر 
و مقامی ممکن است نظرات و نکاتی داشته باشد که بخواهد به 
صورت محرمانه برای آینده بماند و اش��کالی هم ندارد. روحانی 
در ادامه به ارائه تعریفش از ۲ مفهوم »میدان« و »دیپلماس��ی« 
به  عنوان جنجالی ترین بخش اظهارات ظریف پرداخت و گفت: 
میدان و دیپلماسی، ۲ صحنه مقابل هم نیستند و اگر کسی فکر 
می کند که یا میدان یا دیپلماسی، یا پیروزی سیاست خارجی یا 
پیروزی دفاعی، یا پیروزی میدان یا پیروزی مذاکرات حرفش حرف 
دقیقی نیست. من به عنوان کسی که زندگی ام تجربه همین چیزها 
بوده حرف می زنم. اینها مسائل عادی است که انجام می گیرد. من 
می دانم که میدان و دیپلماسی ۲ مساله است اما این باید به آن و 
آن باید به این کمک کند و اینها ۲ بازو هستند که یک هدف را 

دنبال می کنند، نه اینکه یک دست یک کاری مخالف آن دست 
انجام بدهد. ۲ دست با هم می آیند و در نهایت یک کار را انجام 
می دهند. رئیس شورای عالی امنیت ملی ادامه داد: سردار سلیمانی 
هم مسائل مهم منطقه از عراق و سوریه و یمن و لبنان گرفته تا 
قبل از آن، افغانستان را در شورا مطرح می کرد. شهید سلیمانی 
شخصیت ویژه ای بود که من تقریبا 36 سال با او بودم. از سال های 
دفاع مقدس تا بعد از آن در دبیرخانه شورا و در مقاطع مختلف 
او را در شورای عالی می دیدم و در دوره ریاست جمهوری هم در 
روزش��ماری که منتشر خواهد شد می بینید چه روزهایی با هم 
ملاقات کرده ایم، البته مباحث مطرح شده چون مباحث طبقه بندی 
است فعلا منتشر نخواهد شد. سردار سلیمانی شخصیتی باهوش، 
مخلص، بسیار فداکار و متواضع بود اما در عین حال روی نظرات 
خودش صلابت داشت و براحتی دست از نظراتش برنمی داشت و 
روی آن پافشاری می کرد و در نهایت وقتی نظرات جمع را می دید، 
تغییر می داد؛ ما چنین شخصیت هایی در میدان داشتیم. روحانی 
در ادامه تأکید کرد: همین شخصیت ها در دیپلماسی هم وجود 
دارند. اتفاقا بهترین مشاور در سیاست خارجی در منطقه سردار 
سلیمانی بود که نظراتش دقیق و موثر بود. ما نباید اینجا بگوییم 
که یک بخش سیاسی و فعالیت دیپلماتیک است و یک بخش 
نظامی اس��ت که باید در میدان عمل فعالیت کند. این موضوع 
تنها در سیاست خارجی و میدان عملی هم نیست، بلکه مثلا در 
اقتصاد هم همین است و بخش سیاست گذار و بخش بازار باید 
در کنار هم قرار بگیرند و در این میان ممکن است اختلاف نظر 

هم وجود داشته باشد. 
ظریف: چالش نظری بود)!( ■

روز گذش��ته اما ظریف نیز بالاخره به شکل مستقیم و بدون 

هیچگونه عذرخواهی نسبت به انتشار این فایل صوتی واکنش نشان 
داد. او پیش از این با انتشار یک برش چند ثانیه ای گفت وگویش 
که در آن اظهار داشته بود »من معتقدم کار برای تاریخ نکنید، 
چون خطاب به تاریخ دارم می گویم خیلی نگران تاریخ نباشید؛ 
نگران خدا و مردم باشید« به شکلی غیرمستقیم نسبت به این 
موضوع واکنش نشان داده بود و مواضعش را اظهاراتی برای تاریخ 
خوانده بود. اما وزیر امور خارجه روز گذش��ته با انتشار یک متن 
دلنوشته ای از خود در صفحه شخصی اینستاگرامش نوشت: »بسیار 
تاسف خوردم که چگونه یک بحث نظری محرمانه پیرامون ضرورت 
هم افزایی دیپلماسی و میدان - به منظور استفاده دولتمردان بعدی 
از تجربیات گرانبهای 8 سال گذشته - به یک کشمکش داخلی 
تبدیل می شود و آسیب شناسی صادقانه و مشفقانه برخی روندها 
به مثابه انتقاد شخصی معرفی می گردد«. ظریف با یادآوری مجدد 
رفاقتش با سردار شهید حاج قاسم سلیمانی ادامه داد: »تقلیل بحث 
نظری درباره ارتباط ۲ بال قدرت خارجی جمهوری اسلامی ایران، 
یعنی دیپلماس��ی و میدان، به مثابه بهانه ای برای دوگانه سازی 
میان نظامیان سرافراز و دیپلمات های غیور که هر دو برای عزت و 
سربلندی ایران عزیز می کوشند، نه تنها کوته اندیشانه، بلکه در تقابل 
کامل با نگرش این دانشجوی روابط بین الملل است که میدان و 
دیپلماسی را مقوم و مکمل می داند و نکته اصلی عرایضش - در 
نواری که نمی داند چگونه از آن سوی آب ها سردرآورده - ضرورت 
تنظیم هوشمندانه رابطه میان این ۲ بال و تعیین اولویت ها توسط 
ساختارهای قانونی و تحت اشراف عالی مقام معظم رهبری است«.
لح��ن طلبکارانه وزیر امور خارجه پیرامون اظهارات پرهزینه 
و جنجال آفرین��ی که حتی رئیس جمهور نیز حاضر به پذیرش 
هزینه های آن نیست را می توان یک بی اعتنایی کامل نسبت به 

نگرانی ها و واکنش های افکار عمومی دانست.
پرسش های بی پاسخ افکار عمومی ■

نخس��تین مساله ای که پس از خواندن اظهارات این روزهای 
مقامات دولتی در واکنش به فایل صوتی منتشرش��ده از ظریف 
به اذهان می رس��د، فرار از پذیرش مسؤولیت این سخنان است. 
به گونه ای که فراتر از سخنگوی دولت و رئیس جمهور، شخص وزیر 
امور خارجه نیز تمایلی به پذیرش هزینه های اظهاراتش ندارد و با 
چالش نظری خواندن سخنان مطرح شده در گفت وگو با سعید 

لیلاز سعی می کند از بار فشارها با خود بکاهد. 
با این حال، کماکان پرسش های بی پاسخ فراوانی را می توان 
پیرامون مواضع ظریف و سیاس��ت خارجی دولت طرح کرد. آیا 
س��کاندار دستگاه دیپلماسی کشور در 8 سال گذشته برخلاف 
آنچه رئیس دولت نیز اظهار داشت برای »میدان« و »دیپلماسی« 
رقابت قائل بوده اس��ت؟ حتی اگر این موضوع را بتوان به عنوان 
بخشی از چالش نظری ظریف به حساب آورد، این پرسش مطرح 
می شود که عرصه عملی سیاست خارجی به پشتوانه این چالش 
نظری چه رویکرد محاسباتی خطرناکی در نظام تصمیم گیری 

خود داشته است؟

 واکنش روحانی به اظهارات جنجالی ظریف: مطالب طرح شده نظر دولت یا رئیس جمهور نیست

اعلام برائت

گروه سیاسی: فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با 
اشاره به هویت و فلسفه شکل گیری نیروی قدس، قدرت سازی 
در سرزمین های اسلامی و درهم شکستن نقاط تمرکز دشمن 
را از کارکردهای این نیرو دانست و تاکید کرد نیروی قدس 
با گسترش پیشانی دفاعی و جنگی اسلام، قدرت استکبار را 

تجزیه کرده است. 
سرلش��کر س��لامی در آیین معارفه جانش��ین و معاون 
هماهنگ کننده نیروی قدس سپاه که روز گذشته با حضور 
سردار سرتیپ اسماعیل قاآنی، فرمانده نیروی قدس سپاه و 
جمعی دیگر از فرماندهان و مسؤولان ارشد این نیرو برگزار 
شد، اظهار داشت: جبهه استکبار این رویا را در سر پرورانده 
بود که اجزای جهان اسلام را در میدان تهاجم مرکزی خود 
قرار دهد تا با حمله به هر جزء مستقل و شکست دادن اجزای 
منفرد، سرزمین و عرصه سیاست مسلمانان را در دست بگیرد 
و از جغرافیای غنی و پر ظرفیت آنان برای بقا و حیات خود 

در مقیاس جهانی استفاده کند. فرمانده کل سپاه با تاکید بر 
اینکه نیروی قدس توانس��ته است نقاط تمرکز دشمن را در 
هم فرو بشکند و با شکل دهی به جبهه های متعدد مقاومت 
ضداستکبار، پیشانی دفاعی و جنگی اسلام را گسترش و در 
میدان واقعیت، قدرت اس��تکبار را تجزیه کند، تصریح کرد: 
نیروی قدس راهبرد قدرت سازی را در هر سرزمین با ایجاد 
قدرت کارآمد به شایس��تگی دنبال کرده است. وی با تاکید 
بر اینکه اگر مردان باشرف میدان دفاع مقدس نبودند، همان 
سرنوشت صدر اسلام تکرار می شد و انقلاب، اسلام و ایران همه 
با هم شکست می خورد، تصریح کرد همه چیز در میدان شکل 
می گیرد، نیروی قدس ما در میدان از منافع اسلام و ایران دفاع 

کرد. هر کجا دشمن وارد شد، ایستاد و جوانان مسلمان را به 
صحنه دفاع وارد کرد و جبهه را استحکام بخشید، حمایت و 
پشتیبانی کرد و تدبیر و اندیشه دفاع را به واقعیت روی زمین 
تبدیل کرد. سرلشکر سلامی تاکید کرد: سپهسالار و سردار 
بزرگ میدان شهید حاج قاسم سلیمانی بود که برای امنیت 
ایران و سایر بلاد اسلامی همواره در کوه ها، بیابان ها و دشت ها 
در تعقیب دش��من بود. وی با تاکید بر اینکه اگر این نیروی 
عظیم با آن پشتوانه های وسیع در میدان نبود، امروز داعش 
آن ویروس خطرناک سیاسی که خود یک کرونای سیاسی و 
یک کرونای امنیتی بود، عالمگیر می شد، خاطرنشان کرد اگر 
حاج قاس��م نمی ایستاد، امروز داعش در این سرزمین و سایر 

سرزمین ها و پیکرهای اجتماعی نفوذ می داشت. مردم ما اصلا 
از نزدیک چهره یک داعشی را ندیدند! چرا؟ چون او در میدان 
بود؛ چهره یک آمریکایی مهاجم را ندیدند! چون او و شما در 
میدان بودید. فرمانده کل سپاه میدان را مقدس دانست و با 
اشاره به نقش سرنوشت ساز و تعیین کننده حاج قاسم در میدان 
گفت: او این هنر را داشت که دیپلماسی را در خدمت میدان 
آورد، این قوت و جامعیت شخصیت او بود که هم در میدان 
جهاد می جنگید و هم می توانست اجماع بسازد، ائتلاف ایجاد 
کند و آرایش سیاس��ی صحنه را تغییر دهد و در عین حال 
برای دیپلماسی نیز قدرت بسازد. وی افزود: همه می دانیم و 
می دانند دیپلماسی بدون مضمون و محتوای قدرت، صوت 
و کلمه اس��ت و امروز جهان برای صوت و کلمه ای که بدون 
پشتوانه قدرت باشد، احترامی قائل نیست. نفوذ کلام پشتوانه 
قدرت می خواهد؛ سپاه و نیروی قدس آن و فرمانده رشید و 

فرماندهان شجاع آن این قدرت را می ساختند. 

سرلشکر سلامی در آیین معارفه جانشین و معاون هماهنگ کننده نیروی قدس سپاه:

ونای امنیتی بود اگر حاج  قاسم در میدان نبود، داعش  کر

گروه سیاسی: رئیس قوه  قضائیه 
گفت: حاج قاسم فقط یک فرمانده 
و س��ردار نظامی نبود، بلکه یک 
دیپلم��ات انقلاب��ی ب��ه معنای 
واقع��ی کلمه ب��ود و حقیقتا در 
کار دیپلماسی انقلابی اثربخش، 

گره گشا در میدان بود. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در 
جمع قضات تهران بر ایستادگی و 

مجاهدت قضات در رسیدگی شجاعانه و عادلانه به پرونده ها 
بویژه پرونده های مربوط به فس��اد اقتصادی و اعاده حقوق 
بیت المال تاکید کرد. رئیس قوه  قضائیه تاکید کرد: اقدامات 
ش��ما در مبارزه با فس��اد و اجرای عدالت، اعتماد مردم به 
سازمان اداری کشور و کارآمدی مجموعه نظام بویژه نظام 
قضایی را افزایش می دهد که این اعتماد پشتوانه امنیت ملی 
ما است. آیت الله رئیسی در ادامه از سردار شهید حاج قاسم 
سلیمانی به عنوان نماد ایس��تادگی و مجاهدت یاد کرد و 
گفت: حاج قاسم یک استراتژیست بزرگ بود که در ۴۰ سال 
گذشته بویژه در تحولات اخیر منطقه نقش بسیار روشن و 
مؤثری داشت. رئیس قوه  قضائیه گفت: حاج قاسم فقط یک 
فرمانده و سردار نظامی نبود، بلکه یک دیپلمات انقلابی به 
معنای واقعی کلمه بود و حقیقتا در کار دیپلماسی انقلابی 
اثربخش، گره گشا در میدان بود. آیت الله رئیسی افزود: شهید 
سلیمانی یک مجاهد اثرگذار بود که بین میدان و دیپلماسی 
پیوند برقرار کرده و کاری کرده بود که مشکل میدان را با کار 
دیپلماسی و مشکل دیپلماسی را در میدان حل کند و در 
اتاق در بسته ننشسته بود. رئیس قوه  قضائیه گفت: حاج قاسم 
منطقه را با حضور خود از وجود تروریست ها پاکسازی کرد و 
اگر کسی می خواهد بفهمد او چه کرده است، باید به مردم 

منطقه مراجعه کند تا ببیند از او چگونه یاد می کنند. 
آی��ت الله رئیس��ی به س��فر اخیر خ��ود به عراق اش��اره 
ک��رد و گفت در جلس��ه ای که مس��ؤولان عراقی و هیات 

سیاس��ی اقلیم کردستان عراق 
با او داش��تند، از حاج قاس��م یاد 
می کردن��د و می گفتن��د امروز 
امنیت منطقه مرهون حاج قاسم 
و آقای المهندس اس��ت. رئیس 
ق��وه  قضائیه ادام��ه داد: آنها در 
جمه��وری  از  دیدارهای ش��ان 
اسلامی ایران و حاج قاسم تشکر 
می کردن��د و می گفتند ما هیچ 
زمانی خدمات س��ردار س��لیمانی را از ی��اد نخواهیم برد و 
امنی��ت امروز عراق مره��ون جوانان عراق��ی و کمک ها و 
رهنمودهای بی دریغ حاج قاسم است. وی افزود: حاج قاسم 
با کار دیپلماسی و حضور فعال در صحنه کاری کرد که به 
نماد و نمود مجاهدت تبدیل شد و یقینا آثار آن باقی خواهد 
ماند و عصرها و نس��ل ها باید حاج قاسم را به عنوان الگوی 
مجاهدت و چهره انقلابی که دیپلماسی را با انقلابی گری در 
کنار هم دنبال کرد، بشناسند. رئیس قوه  قضائیه گفت: قاضی 
انقلابی ما هم امروز باید قضاوت و نظارت را با انقلابی بودن 
در ه��م آمیزد تا یک قاضی انقلابی و بازرس انقلابی و یک 
مدیر انقلابی اثربخش باشد که جامعه را پیش ببرد. آیت الله 
رئیسی با بیان اینکه ما اصحاب »می  توانیم« هستیم، ادامه 
داد: حاج قاس��م نماد »ما می توانیم« بود و با همه وجود در 
مقابل دشمن ایستاد، در حالی که خیلی ها می گفتند مگر 
می ش��ود با داعش با آن همه امکان��ات و تجهیزات روبه رو 
ش��د. رئیس قوه  قضائیه گفت: داعش مولود صهیونیست ها 
و غربی ها بود و پول هایش را سعودی ها می دهند و بهترین 
س��لاح ها را غربی ها در اختیارشان می گذارند و پشتیبانی 
جدی آمریکایی ها را دارند اما حاج قاسم گفت ما می توانیم 
در برابر آنها بایستیم. آیت الله رئیسی افزود: داعش تا نزدیک 
حرم مطهر حضرت زینب)س( و تا نزدیک مرزهای بسیاری 
از کشورها آمده بود اما حاج قاسم گفتند ما می توانیم آنها را 

شکست دهیم و شد.

توصیف آیت الله رئیسی  از ویژگی های سپهبد شهید سلیمانی

  هم فرمانده ، هم دیپلمات
گ�روه سیاس�ی: رئیس مجلس 
شورای اسلامی با تاکید بر اینکه 
حاج قاسم قهرمان ملی ما است، 
تصری��ح ک��رد ما حت��ی حاضر 
نیس��تیم یک خ��ط کوچک بر 
سیمای درخشان این عزیز وارد 
شود؛ این برای ما سخت و سنگین 

و غیرقابل تحمل است. 
محمدباقر قالیباف صبح دیروز 

در همایش روز ملی خلیج  فارس که در دانشگاه عالی دفاع 
ملی برگزار شد، اظهار داشت: روز ملی خلیج  فارس برای ما 
مهم اس��ت اما روزی برای ما مهم و شیرین است که شاهد 
خروج نیروهای بیگانه از خلیج فارس باشیم که آن روز، روز 
عید ملت ایران است. وی در ادامه با بیان اینکه آمریکایی ها 
اصلی ترین عامل ناامنی در خلیج فارس هستند، تصریح کرد: 
آنها آمده ان��د با تغییر فرآیندها و س��اختارها، امنیت رژیم 
صهیونیستی را تأمین کنند و منابع انرژی منطقه را ببرند. 

رئیس مجلس با بیان اینکه ایران عزیز و نظام جمهوری 
اسلامی هرگز اجازه نداد دست آمریکا به شمال خلیج فارس 
برسد، گفت: امیدواریم با همکاری همه کشورهای منطقه در 
کنار هم، دست آمریکا را به طور کامل از منطقه قطع کنیم و 
روزی شاهد اخراج نیروهای آمریکایی و تهدیدکنندگان امنیت 
منطقه باشیم. قالیباف لازمه تحقق این هدف را خودباوری و 
همگرایی کشورها و ملت های منطقه دانست و اظهار داشت: 
باید کش��ورهای منطقه با یک تفاهم حداکثری، در زمینه  
همکاری های نظامی و دفاعی، اقتصادی و زیس��ت محیطی 
ب��ا یکدیگ��ر کار کنند و آن روز ش��اهد خواهیم بود چطور 
امنی��ت خلیج فارس تامین می ش��ود و چط��ور در امنیت و 
اقتصاد جهان اثر خواهد گذاشت. وی همچنین با تاکید بر 
لزوم توجه به فرصت های موجود در س��واحل خلیج فارس و 
دریای عمان و »توسعه دریاپایه« گفت: قرن ۲۱ که ۲ دهه 
از آن گذش��ته، قرن آسیاست. باید از فرصت های ترانزیتی 

و گردش��گری موجود در سواحل 
خلیج ف��ارس و نیز از فرصت های 
تشکل اقتصادی اوراسیا و ارتباطی 
که می تواند با ش��رق آسیا برقرار 
کند، بخوبی استفاده کنیم. رئیس 
مجل��س در ادامه س��خنان خود 
با اش��اره به ش��رایط روز کشور و 
مس��ائل مطرح ش��ده در روزهای 
اخیر تاکید ک��رد: همه می دانیم 
تولید قدرت، اعم از قدرت هوش��مند، نرم و س��خت، ضامن 
امنیت ملی و قدرت دیپلماس��ی ما است. قالیباف ادامه داد: 
اگر کسانی به هر دلیلی دوگانه های فرصت طلبانه از قدرت 
میدانی و قدرت دیپلماسی می سازند، بدانند این کار ضدمنافع 
ملی، تجربه بشریت و علم است و هیچ منطقی در آن نیست، 
جز فرصت طلبی. وی افزود: همه ما می دانیم هنر حاج قاسم 
عزیز ما این بود که برای کشور تولید قدرت می کرد. ما روی 
حاج قاسم مان حس��اس هستیم، چون نماد مکتب حضرت 
ام��ام)ره( و سیدالش��هدای مدافعان ح��رم و نماد مقاومت 
کش��ورهای اس��لامی بود. رئیس مجلس با تاکید بر اینکه 
حاج قاسم الگوی جوانان امروز جهان اسلام و آزادی خواهان 
و قهرمان ملی ما است، تصریح کرد: ما حتی حاضر نیستیم 
یک خط کوچک بر س��یمای درخشان این عزیز وارد شود؛ 
این برای ما سخت و سنگین و غیرقابل تحمل است و البته 
ما باور داریم خداوند متعال، مدافع و حافظ خون شهداست.

قالیب��اف ادامه: همان روزهای ابتدای ش��هادت ش��هید 
س��لیمانی، در یک سخنرانی به این موضوع اشاره کردم که 
اگر شهادت شهید بهشتی، سیدالشهدای انقلاب اسلامی در 
آغاز انقلاب در مقابله با منافقین موجب رسوا شدن منافقین 
و ریشه کن شدن حضور آنها در کشور شد، مطمئن هستیم 
خون ش��هید سلیمانی نیز امروز موجب رسوایی غربگرایان 
در کش��ور خواهد ش��د و ریشه آنها را از کشور خواهند کند 

و سروصداهای این روزها نشانه روشنی بر این وقایع است.

محمدباقر قالیباف در واکنش به اظهارات نسنجیده ظریف:

وی حاج قاسم مان حساسیم ر


